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خبر ویژه

محمود شایان تشریح کرد
عزم راسخ بانک مسکن

 در اجرای ۵ فرمان رئیس جمهور
مدیرعامل بانک مســکن به آغــاز اجرای فرامین  �

ریاست جمهوری در بانک مسکن اشاره کرد و گفت: 
موارد مطرح شــده در دیدار رئیس جمهور با مدیران 
بانکی کشور بلافاصله پس از جلسه در بانک مسکن 
آغاز شده است.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک 
مسکن، هیبنا، محمود شایان، مدیرعامل بانک مسکن 
با اعلام خبر آغاز اجرای پنج فرمان رئیس جمهور به 
نظام بانکی کشور در بانک مسکن، به تشریح جزئیات 
برنامه هــا و عزم راســخ این بانک بــرای اجرای این 
فرامین اشاره کرد. وی با بیان اینکه فرمان پنج ماده ای 
رئیس جمهور برای نظام بانکی کشور فصل الخطاب 
اســت، عنوان کرد: در همین زمینــه به کلیه مدیران 
و معاونین بانک مســکن اعلام کردیم که در اجرای 
هرچه بهتر و سریع تر این دستورات برنامه ریزی لازم 
را داشته باشند و بنا داریم در کوتاه ترین زمان ممکن 
بند به بند این فرمان پنج مــاده ای را عملیاتی کنیم. 
 شــایان همچنین از تشــکیل کمیته ای برای تســریع 
در فرآیند اجرای این دســتورات خبر داد و گفت: به 
منظور رصــد و نظارت بر اجرای دقیــق پنج فرمان 
رئیس جمهــور محتــرم، مدیران اســتان های بانک 
را مکلف کرده ایــم که این کمیته را در اســتان های 
خود نیز تشــکیل داده و گزارش عملکرد آن نیز ارائه 
شود.  مدیرعامل بانک مسکن به آغاز اجرای فرامین 
ریاســت جمهوری در بانک مســکن نیز اشاره کرد و 
افزود: موارد مطرح شــده در دیــدار رئیس جمهور با 
مدیران بانکی کشور بلافاصله پس از جلسه در بانک 
مسکن آغاز شده است. شــایان در پایان خاطرنشان 
کرد: از جمله اقدامات انجام شــده در بانک مســکن 
در زمینــه اجرای فرامیــن رئیس جمهور می توان به 
واگذاری بنگاه های تولیدی تملیک شده و تسهیل در 
پرداخت وام به مردم اشــاره کرد که جزئیات بیشتر 
در این زمینه طی روزهای آینده از طریق حساب های 

کاربری رسمی بانک به اطلاع عموم خواهد رسید.

پنجشنبه   30 دى 1400سال نوزدهم    شماره 4200

رنج نامه قطب سیب زمینی نصف جهان

بود و نمود مدیریت ناکارآمد کشاورزی ایران
کشاورزان می گویند با سیاست های فعلی تنها دلالان به سود می رسند

عاطفه علیان: حوضه آبریز زاینده رود آینه تمام نمای همه 
نقاط ضعف و قوت مدیریت منابع طبیعی، از جمله آب و 
نیز مدیریت کشــاورزی در کشور و منطقه فریدن اصفهان. 
در غرب این اســتان قطب تولید ســیب زمینی و پیاز در 
حوضه زاینده رود اســت. منطقه ای که نامش زمانی برند 
ســیب زمینی اصفهان و ایران بود و وضعیت امروز آن به 
لحاظ زیست محیطی و اقتصاد کشاورزی شکننده تر از هر 
زمان دیگر اســت. پای صحبت کشــاورزان و کارشناسان 
می نشینیم تا مشت نمونه خرواری از مصادیق ناکارآمدی 
اقتصادی که معیشت کشاورزان و محیط زیست کشور را با 

چالش های جدی مواجه ساخته است، مرور کنیم.
 از کاهــش مصــرف آب تا تنظیــم عرضــه و تقاضای 
محصولات کشــاورزی؛ همه کارکردهای اصلاح الگوی 

کشت
عبــاس رحیمی، دبیر اجرائی نظام صنفی کشــاورزی 
شهرســتان فریدن در گفت و گو با «شــرق» تأمین نشــدن 
به موقع نهاده های تولید از جمله کود و نبود بازار مناسب 
فــروش در زمــان برداشــت را از مهم تریــن چالش های 
ســیب زمینی کاران فریــدن می داند. او با اشــاره به اینکه 
زمانی ســیب زمینی با نام فریدن شــناخته می شد ولی با 
افزایــش تولید در برخی از دیگر اســتان ها نظیر اردبیل و 
همدان، برند فریدن در حاشــیه قرار گرفته اســت، ادامه 
می دهد: «ســیب زمینی فریدن زمانی قابل عرضه به بازار 
اســت که بازار تا حد زیادی با ســیب زمینی تولیدشده در 
ســایر مناطق اشباع شده اســت و اکنون چندسالی است 
که ما با مشــکل فروش مواجهیم».  رحیمی با اشــاره به 
لزوم اصلاح الگوی کشــت با در نظر داشتن تک محصولی 
بودن کشاورزی منطقه که عمدتا شامل تولید سیب زمینی 
و پیاز است از ضرورت متناسب ســازی عرضه و تقاضای 
محصولات کشــاورزی تولیدی در منطقه بــا برنامه ریزی 
برای اصلاح الگوی کشــت می گوید. او بــا یادآوری اینکه 
در حال حاضر خرید تضمینی هم برای این محصول وجود 
ندارد و برنامه ریزی مشــخصی هم بــرای اجرای الگوی 
کشــت جایگزین در منطقه صورت نگرفته است، خلأ این 
برنامه ریزی اقتصادی در این زمینه را بســیار محســوس 

می داند.
 در همین رابطه «محسن مرادی» کارشناس جغرافیای 
انســانی و آمایش و فعال محیط زیســت با تأکید بر لزوم 
اصلاح الگوی کشت در سطح کشور و در ابعاد کوچک تر 
در حوضــه زاینده رود به «شــرق» می گوید: «کشــاورزی 
خرده مالکــی یکی از موانع اصلاح واقعی الگوی کشــت 
اســت و تا زمانی که بــه حداقل هایی از یکپارچه ســازی 
اراضــی خرده مالکی و مدیریت و بهره بــرداری از اراضی 
کشــاورزی در قالب تعاونی ها نرســیم، بعید اســت هر 

برنامه ریزی ای در این مورد به نتیجه مطلوب برسد».
 این فعال محیط زیست با اشاره به وضعیت دشت های 
حوضــه زاینــده رود می گویــد: «در حال حاضــر تمامــی 
دشــت های حوضه زاینده رود و حوضه دریاچه نمک در 
استان اصفهان درگیر فرونشســت هستند و از جمله این 

دشت ها، دشت دامنه فریدن است».
 او با یادآوری اینکه این مشــکلات کمابیش گریبانگیر 
همه دشــت ها و محدوده های مطالعاتی کشــور است؛ 
می افزایــد: «جــدا از دغدغه هــای اقتصادی کشــاورزان 
درخصــوص ایجــاد تعــادل میــان عرضــه و تقاضای 
محصولات کشــاورزی، اصلاح الگوی کشت برای کاهش 
برداشــت از منابع آب زیرزمینی و نجات دشت ها ضروری 
است و وزارت جهاد کشاورزی باید به برنامه ریزی مؤثر در 

این مورد شتاب دهد».
 او با اشــاره به ظرفیت تولید گیاهــان دارویی در غرب 
حوضه زاینده رود ادامه می دهد: «اخیرا بسته راهکارهایی 
برای احیای زاینده رود با مشارکت دستگاه های ذی ربط در 
استان اصفهان تدوین شده است که کاهش برداشت آب 
در این حوضه آبریز را مدنظر قرار داده و یکی از راهبردهای 
عملیاتی آن باید همین اصلاح الگوی کشت باشد و در این 
زمینه توجه به بالادست و پایین دست حوضه های آبریز، به 

یک اندازه ضرورت دارد».
 در همین حال، «مظاهر امینی» مدیر جهاد کشــاورزی 

شهرســتان فریدن در گفت و گو با «شرق» با اشاره به اینکه 
سطح زیر کشــت ســیب زمینی در فریدن از ۹هزار هکتار 
به ســه  هزار هکتار در ســال های اخیر کاهش یافته، این 
کاهش را بر اســاس راهبرد اصلاح الگوی کشت می داند 
و می گوید: «با این ســطح زیر کشــت حــدود ۸۵ هزار تن 
سیب زمینی در شهرستان و در استان های مجاور نیز حدود 
۴۰ هزار تن سیب زمینی توسط کشاورزان منطقه تولید و در 

همین شهرستان انبار می شود».
 او با بیــان اینکه در حال حاضر ظرفیت ســردخانه ای 
شهرســتان حدود ۲۲ هزار تن اســت، ظرفیت مطلوب را 
حدود ۲۰۰ هزار تن می داند و ادامه می دهد: «هشت هزار 
بهره بردار کشاورزی در شهرســتان وجود دارند که در این 
میان، حدود دو هزار کشــاورز عمــده کار در عرصه تولید 

سیب زمینی مشغول هستند».
 سید حســن موســوی یکی از کشــاورزان عمــده کار 
ســیب زمینی در فریدن در ارتباط با نبود برنامه ریزی برای 
اصلاح الگوی کشت و تنظیم بازار می گوید: مشکلات تولید 
سیب زمینی در فریدن مربوط به یک سال و دو سال نیست 
و حداقل ۲۰ سال اســت درگیر این مسائل هستیم و هیچ 
گاه در این مدت عرضه و تقاضای این محصول همخوانی 
نداشته است. او همچنین بزرگ ترین مشکل این بخش را 
سوءمدیریت و نبود برنامه ریزی برای تنظیم عرضه و تقاضا 
می داند و می گوید: «ادامه فعالیت کشــاورزی با این عدم 
برنامه ریزی و هزینه های بالای تأمین نهاده های تولید برای 
کشاورزان به صرفه نیست و در بهترین حالت فقط ممکن 
است حداقل های معیشت آنها را تأمین کند. و بسیاری از 

کشاورزان خرده مالک ناچار به ترک فعالیت شده اند».
 او با اشــاره به نمونه های متعدد از تبدیل محصولات 
کشــاورزی به غــذای دام یــا ازبین رفتن آنهــا در مناطق 
مختلف کشور و در عین حال قیمت بالای همان محصولات 
کشاورزی در بازارهای مصرف داخلی، این پدیده را نشانه 
بارز عدم مدیریت عرضه و تقاضای محصولات کشاورزی 
در سطح کشــور می داند و می افزاید: «وقتی برنامه ریزی 
درستی وجود ندارد کشــاورز به تشخیص خود به کاشت 
محصولات با ارزش افزوده یا قیمت بالاتر جذب می شود، 
در حالی کــه پس از برداشــت محصول تقاضــای بازار یا 
قیمت گذاری به گونه ای تغییر کرده اســت که محاسبات 
قبلــی درســت از آب درنمی آید و نهایتا کشــاورز متضرر 

می شود».
مفقوده  حلقه  تبدیلی،  صنایــع  و  توانمند   تعاونی های 

اقتصاد کشاورزی
 دبیر نظام صنفی کشاورزی شهرستان فریدن با یادآوری 
توســعه محدود صنایع تبدیلی کشــاورزی در شهرستان 
فریدن، به فعالیت تعدادی معدود از صنایع بسته بندی و 
تولید چیپس ســیب زمینی اشاره می کند و توسعه صنایع 
تبدیلی را در بهبود وضعیت تولیدکنندگان ســیب زمینی 
مؤثر می داند. او همچنین در پاســخ به پرســش «شرق» 
در ارتباط با مساعدت ســازمان توسعه تعاون روستایی و 

بانک ها برای توسعه صنایع تبدیلی کشاورزی در شهرستان 
فریدن می گوید: متأســفانه در این مــورد اقدام خاصی را 
شاهد نبوده ایم اما با همکاری اداره ترویج جهاد کشاورزی 
و نظام صنفی کشــاورزی شهرســتان دوره هایی آموزشی 
برای ترویج فعالیت کشــاورزان در قالب تعاونی ها انجام 
پذیرفته اســت و با بانک ها نیز دربــاره تخصیص وام های 
اقتصــاد مقاومتی به ایــن منظــور گفت وگوهایی انجام 
شــده اســت و چهار یا پنج پروانه نیز برای صنایع تبدیلی 
این بخش صادر شــده اما با وضعیــت مطلوب در حوزه 
صنایع تکمیلی همچنان فاصلــه قابل ملاحظه ای داریم 

که اقدامات جدی تری را از سوی مسئولان امر می طلبد.
 مرادی، فعال محیط زیست، در ارتباط با توسعه صنایع 
تبدیلی معتقد اســت توســعه این صنایع باید در خدمت 
توانمندســازی کشــاورزان به لحاظ اقتصادی و معیشتی 
باشد. او ادامه می دهد: «امروز بیش از آنکه شاهد تقویت 
تعاونی های کشاورزی برای ورود به صنایع تبدیلی باشیم، 
شــاهد تشــویق بخش خصوصی به ورود بــه این حوزه 
هســتیم. در چنین شــرایطی ارزش افزوده بــاز به جیب 
غیرکشاورزان خواهد رفت و وابستگی معیشتی کشاورز به 

منابع طبیعی از جمله آب کمتر نخواهد نشد».
 این فعال محیط زیســت خاطرنشان می کند: «توسعه 
صنایع تبدیلی نباید به توسعه کشاورزی و سطح زیرکشت 
در مناطق درگیر تنش آبی منتهی شود یا به توسعه ناپایدار 
دامن بزند و همه این موارد را باید پیش از برنامه ریزی برای 
توســعه صنایع تبدیلی در مناطق مختلف کشور، مد نظر 

قرار داد».
فعالیت های  و  کیفــی  کنتــرل  ضرورت  ســموم؛  و   بذر 

ترویجی برای آموزش کشاورزان
رحیمی، دبیر نظام صنفی کشــاورزی فریدن، می گوید: 
«اخیرا اقداماتی در زمینه ارائه بذر اصلاح شده به کشاورزان 
منطقه از ســوی جهاد کشــاورزی انجام شــده است اما 
همچنان در استفاده از بذر اصلاح شده و باکیفیت با میزان 
ایدئال فاصله داریم و در نتیجه همچنان شاهد بروز آفات 

و کاهش کیفیت محصول در نتیجه آن هستیم».
او همچنین رعایت تناوب کاشت سیب زمینی و استفاده 
صحیح از ســموم را در کنترل آفات مؤثــر می داند و ابراز 
امیــدواری می کند با رعایت این اصول مشــکلات مربوط 
بــه آفات نباتــی حل شــود. او درباره اقدامــات ترویجی 
نظام صنفی کشــاورزی فریدن در این خصوص می گوید: 
«درحال حاضــر دو کلینیــک و چهار کارشــناس ناظر با 
هماهنگــی واحد حفظ نباتات به طــور رایگان در خدمت 

کشاورزان منطقه هستند».
موســوی، کشــاورز فریدنی نیز با اشــاره به اینکه در 
محموله های برگشتی ســیب زمینی کشور گزارشی درباره 
وجود ســیب زمینی فریدن در میان محموله ها داده نشده 
اســت، درباره حواشــی مربوط به مرجوع شــدن برخی 
محصولات صادراتی کشــاورزی مدعی اســت: «هرچند 
ممکن اســت در مواردی محموله های صادراتی از کشور 

مشکلات کیفی به لحاظ میزان مصرف سموم یا سورتینگ 
داشته باشــند اما عمدتا موانعی که در این سال ها بر سر 
راه صادرات ایجاد شده یا برای کاهش ارزش محصولات 
صادراتی از سوی کشورهای واردکننده یا برای تنظیم بازار 

داخلی بوده است».
این کشــاورز همچنین درباره کیفیت سموم کشاورزی 
می گوید: «در برخی موارد کشاورزان سمومی را خریداری 
می کنند که کیفیت لازم را ندارد و به همین دلیل مجبور به 
استفاده میزان بیشتری از سم می شوند که به لحاظ کیفی 
می تواند مشکلاتی برای محصولات کشاورزی ایجاد کند».
امینــی، مدیــر جهاد کشــاورزی فریــدن نیز بــا ذکر 
فعالیت های ترویجی برای آگاه ســازی کشاورزان، با توجه 
به وضعیت اقلیمی منطقه، نیاز به ســموم را به نســبت 
پاییــن و تولید ســیب زمینی و کاهو و پیــاز را در فریدن با 

حداقل مصرف سموم شیمیایی می داند.
 واسطه ها یکه تاز میدان توزیع

موســوی، کشــاورز اهــل فریــدن، ضمن اشــاره به 
تک محصولی بــودن عمده کشــاورزی منطقــه می گوید: 
«کشــاورزان ســیب زمینی کار همواره در حال متضررشدن 
بوده انــد اما نه می توانند این شــغل را به کلی رها کنند و 
نه با وضعیت فعلی می توانند ادامه دهند». او با اشــاره 
بــه تأکید دولت بر حمایــت از مصرف کننده و کم توجهی 
به حمایــت از تولیدکنندگان بخش کشــاورزی می گوید: 
«چنانچه دولت به همان میــزان که دغدغه قیمت برای 
مصرف کننــده را دارد به وضعیــت تولیدکننده هم توجه 
داشته باشــد، بخش بزرگی از مشکلات کشــاورزان حل 

خواهد شد».
تولیدکننــده و  ادامــه می دهــد: «در حال حاضــر  او 
مصرف کننده هر دو در حال متضرر شــدن هســتند و تنها 

واسطه ها از وضعیت موجود بهره می برند».
این کشــاورز فریدنی با یادآوری اینکه ســازمان تعاون 
روســتایی درخصوص وضعیت تولید و توزیع محصولات 
کشاورزی حمایت های لازم را از کشاورزان منطقه به عمل 
نیاورده اســت، می افزاید: «تولیدکنندگان بخش کشاورزی 
هیچ گاه حمایت های لازم را دریافت نکرده اند و تعاونی ها 
نقشــی را که باید، در عرصه توزیع محصولات کشاورزی، 

ایفا نمی کنند».
قیمت گذاری دستوری؛ سیاستی بخشی نگر و ناکارآمد

موســوی، کشــاورز اهل فریدن، همچنین بــا تأکید بر 
تمایل نداشــتن کشاورزان به اســتفاده از تسهیلات بانکی 
می گوید: «با توجه به نرخ بهره ای که در حال حاضر وجود 
دارد، استفاده از تســهیلات نفعی برای کشاورز ندارد».  او 
درباره شــرایط خرید محصول از کشاورز هم می گوید: «در 
سال های دورتر خرید تضمینی سیب زمینی انجام می شد؛ 
اما در حال حاضر خرید تضمینی وجود ندارد و با توجه به 
نرخ گذاری دستوری و غیرواقعی در فرایند خرید تضمینی 
تمایل چندانی هم از ســوی کشاورزان برای فروش به این 

صورت وجود ندارد».

این کشاورز همچنین جلوگیری از صادرات محصولات 
کشــاورزی با هدف کاهش قیمت در بازار داخل را روشی 

آسیب زا برای تولید کننده می داند.
درباره ایــن موضوع، مــرادی، فعال محیط زیســت، 
می گوید: «آنچه کشاورز و محیط زیست از آن رنج می برند، 
نبــود رویکرد سیســتماتیک به حل مشــکلات در عرصه 
کشاورزی، منابع طبیعی و محیط زیست است. مداخلات 
دســتوری در فرایند قیمت گذاری محصولات کشــاورزی 
یا اعمال سیاســت های لحظه ای و سلیقه ای درخصوص 
صادرات یا منع آن و دیگر تصمیماتی که بدون مشــارکت 
مؤثــر ذی نفعــان در این حــوزه اتخاذ و ابلاغ می شــود، 
در چارچــوب نبود نگرش جامع و سیســتمی به اقتصاد 
کشــاورزی و محیط زیست قابل تفسیر است و باید مدیران 
ما به این نتیجه رسیده باشند که در حوزه اقتصاد کشاورزی 
و مدیریت منابع طبیعی ما نمی توانیم مســائل را به طور 
منفرد حل کنیم». او می افزاید: «بخشــی از سیاست های 
غلط و دستوری نیز ناشــی از وجود ساختارهای ناکارآمد 
یا معیوب در عرصه کشــاورزی و منابع طبیعی است که 

قانون گذار باید در راستای اصلاح این ساختارها بکوشد».
چالش های کشاورزی سنتی

دبیر نظام صنفی کشــاورزی شهرستان فریدن با اشاره 
به استفاده نکردن از کارشناسان در فرایند تولید به مواردی 
نظیر مصرف نادرســت نهاده ها و آبیــاری و کوددهی در 
زمان نامناســب به عنوان برخی از اشــکالات کشــاورزی 
سنتی منطقه اشــاره می کند و ادامه می دهد: «در سطح 
شهرستان عمده کشاورزی با آبیاری بارانی انجام می شود 
و از این نظر مشــکلات آبیاری ســنتی در این شهرســتان 
نســبت به ســایر مناطق کمتر اســت، هرچند در منطقه 
فریدن نیز شــاهد افت سطح آب های زیرزمینی بوده ایم».  
او رویکرد ســنتی و تجربی به کشــاورزی در منطقه را نیز 
از دیگر چالش های ارائه خدمات مشاوره ای و ترویجی به 
کشــاورزان منطقه می داند.  امینی، مدیر جهاد کشاورزی 
فریدن، در این زمینه می گوید: «درصد بالایی از کشــت در 
منطقه فریدن با سیستم های نوین انجام می شود و شهرک 
گلخانه ای دامنه فریدن با ۱۵ واحد واگذار شــده و شــش 

واحد در حال احداث، در حال بهره برداری است».
درباره کشــاورزی ســنتی مرادی، فعال محیط زیست، 
با یــادآوری ایــن نکته که بخــش کشــاورزی بزرگ ترین 
مصرف کننده منابع آب کشــور اســت و با شرایط اقلیمی 
و محدودیت شــدید منابع آب در کشور، کشاورزی سنتی 
دیگر برای سرزمین و کشاورزان به صرفه نیست، می گوید: 
«از مهم ترین موانع حذف کشــاورزی ســنتی و جایگزینی 
آن با کشــاورزی مدرن، قیمــت ارزان آب و انرژی به ویژه 
در بخش کشــاورزی اســت. طبیعتا وقتــی قیمت آب و 
انرژی با واقعیت فاصله بسیار دارد، بسیاری از کشاورزان، 
روش های منســوخ و ناکارآمــد را در کوتاه مدت به صرفه 
ارزیابی می کنند، حال آنکه این برآورد از هر نظر غلط است 
و نهایتا به متضررشــدن کشــاورز و محیط زیست منتهی 

می شود».
 این فعال محیط زیســت با اشاره به حوضه زاینده رود 
ادامه می دهد: «در طول دهه های اخیر شــاهد توســعه 
ناپایدار کشاورزی در بالادست رودخانه زاینده رود بوده ایم 
که دلیل عمده آن نرخ غیرواقعی و بسیار ارزان برق مورد 
اســتفاده برای پمپاژ آب از رودخانه بوده است. از طرفی 
در پایین دســت این رودخانه نیز با برق ارزان امکان پمپاژ 
حداکثــری منابــع آب تجدیدناپذیر زیرزمینــی را فراهم 
کرده ایم که نتیجه هر دو مــورد ایجاد بحران های عدیده 
زیســت محیطی بوده اســت و این رویــه نمی تواند ادامه 

داشته باشد».
 او می افزایــد: «فرصت زیادی بــرای اصلاح رویه های 
ناکارآمد در عرصه کشــاورزی و گذار به کشــاورزی پایدار 
نداریم، وضعیت بارش ها نامناســب و وضعیت دشت ها 
عمدتا بحرانی اســت و حفظ منابــع آب و خاک در عین 
تأمین معیشت کشاورزان و تأمین امنیت غذایی به تغییرات 
اساســی در شیوه مدیریت منابع طبیعی از سوی دولت ها 
وابسته خواهد بود و امیدواریم آغاز این اصلاحات جدی را 

در دولت سیزدهم شاهد باشیم».

اینترنت ملی چینی؟
شــرق: اســم اینترنت و چین در کنــار هم ترکیب  �

خوبی برای مخاطب درســت نمی کند. شاید بسیاری 
مخاطبان ترجیح بدهند حتی در نهضت مســکن ملی 
چینی ثبت نام کنند تا اینترنت ملی چینی داشته باشند. 
مسئله سپردن بسترهای اینترنتی ایران به چین چیزی 
جز شایعه نیست و هیچ مقام مسئول دولتی آن را تأیید 
نکرده است اما سخنان برخی منابع غیررسمی، سخنان 
نمایندگان مجلس و نیز عقد قراردادی ۲۵ساله با چین 
که هیچ چیز از جزئیات آن برای مردم آشــکار نیســت 
طبیعتا بازار شایعات را گرم می کند. مثلا به تازگی علی  
یزدی خواه، نماینده تهران در مجلس، گفته است چین 
«در راه اندازی شبکه ملی اطلاعات به ابتکار منحصر به 
فرد و خاصی دست یافته» و ایران باید از تجربه این کشور 
برای «راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات» استفاده کند. 
اخباری که از وضعیت اینترنت در چین به گوش مردم 
ایران می رســد چندان جذابیتی ندارد. محدودیت های 
شدید در استفاده از پلتفرم های اجتماعی، محدودیت 
حتی برای موتورهای جست وجوی جهانی نظیر گوگل 
و راه اندازی پلتفرم های ملی از جمله چیزهایی اســت 
کــه از وضعیــت اینترنت در چین به گوش می رســد. 
مطلبی که شــاید بــرای برخی جذاب باشــد از جمله 
رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس کــه می گوید «ما 
حاکمیتی بر فضای مجازی، موتورهای جست وجوگر، 
پیام رسان های اجتماعی و پست الکترونیک نداریم. اما 
برای ما بســیار مهم است که با همکاری چین بتوانیم 
بر فضای مجازی خود حاکمیت داشته باشیم». برخی 
ائمه جمعه نیــز در هفته گذشــته از موضوع فضای 
مجازی در ایران انتقاد کردند و گفتند ۸۵ درصد اینترنت 
دســت آمریکاســت. باز هم نمونه هســت. ازجمله 
سیداحمد خاتمی، عضو شورای نگهبان معتقد است: 
مسئولان خودشان اعتراف می کنند که ۸۰ درصد فضای 
مجازی در اختیار آمریکاست و این یک واقعیت است. 
چینی ها قبل از دیگران این را فهمیدند و فضای مجازیِ 
- به تعبیر آنهــا - «کالیفرنیایی» را به چین راه ندادند. 
خودشان فضای مجازی بومی ابداع کردند. یا غلامرضا 
جلالی، رئیس ســازمان پدافند غیرعامــل که بارها به 
تجربــه چین در راه اندازی اینترنت ملی اشــاره کرده و 
معتقد است: چین اینترنت ملی خود را سال هاست که 
راه اندازی کرده و بستر متناسب با خود را در آن گسترش 
داده و اگر ما نیز در نهایــت بخواهیم اقتصاد، فرهنگ، 
اقتــدار و ارزش های خود را حفظ کنیــم باید یک نگاه 
ملی و بومی بر زیرساخت های فضای سایبر در تقاطع 
با همــه حوزه ها ایجاد کنیم. مطلبی که وزیر ارتباطات 
به شکل غیررسمی آن را رد کرده. اخیرا عیسی زارع پور 
-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- هم در اینســتاگرام 
در پاسخ به سؤال یکی از کاربران که نوشته بود «ظاهرا 
قرار اســت با همکاری و کمک کشــور چیــن، اینترنت 
ملی شــود» گفت که این «شــایعات بی اساس است» 
اما همتای او در دولت قبل اساســا این کار را نادرست 
می دانست. محمدجواد آذری جهرمی بارها تأکید کرده 
بود: ما در شبکه ملی اطلاعات دنبال قطع ارتباط با دنیا 
نیســتیم. اگر ایده هر کسی در کشور این باشد که چیزی 
به اســم «اینترنت ملی» ساخته شود، اصلا از نظر فنی 
امکان پذیر نیست. اما طرح دوباره مسئله از زبان چندین 
نفر و در یک بازه زمانی کوتاه بار دیگر شهروندان ایرانی 
را نگران کرده است که اینترنت چینی در راه ایران است. 

گذر

دکتر اخلاقی هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس را از بزرگ ترین و 
مهم ترین مشــتریان بانک تجارت برشــمرد و بر ضرورت همکاری با 
این شــرکت از طریق ارائه بهترین خدمات مالی و بانکی متناسب با 

طرح های توسعه محور این هلدینگ تأکید کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانــک تجارت، دکتر هــادی اخلاقی 
فیض آثار، مدیرعامل این بانک با حضور در شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیــج فارس ضمن تبریک انتصاب دکتر علی عســگری به ســمت 
مدیرعاملــی هلدینگ پتروشــیمی خلیــج فارس بــر آمادگی بانک 

تجارت برای توسعه هرچه بیشتر همکاری ها تأکید کرد.
مدیرعامل در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از روند همکاری های 
بانک تجارت با شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس از تمرکز بیش 
از ۱۵درصدی مجموع ظرفیت های مالی و لجســتیکی بانک تجارت 
در ایــن هلدینگ خبر داد و گفت: هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس 
و شــرکت های زیرمجموعه آن را در مجموع بزرگ ترین و مهم ترین 
مشــتری بانک تجارت می دانیم و به همین دلیل در همکاری با این 
شــرکت همواره آماده ارائــه بهترین و ســریع ترین خدمات مالی و 
بانکی متناسب با طرح های توسعه محور این هلدینگ بزرگ صنعت 

پتروشیمی هستیم.

دکتر اخلاقی با اشــاره به سطح خدمات تســهیلاتی و تعهداتی 
بانــک تجارت در تعامل با هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس گفت: 
این تسهیلات و تعهدات در راســتای اجرا و تکمیل پروژه ها و تأمین 
خــوراک شــرکت های تحت پوشــش هلدینگ صــورت گرفته و ما 
همچنان آماده به کارگیری بیــش از پیش توان داخلی و بین المللی 

بانک تجارت برای توسعه این حمایت ها هستیم.
مدیرعامل به ظرفیت های ارزی و بین المللی بانک تجارت اشاره 
کرد و گفت: از سال ۱۳۹۷ و پس از امضای تفاهم نامه بانک تجارت 
با شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس فصل جدیدی در تعامل 
بین دو مجموعه گشــوده شد و ما در این دوران از اقداماتی همچون 
انتشــار اوراق گرفته تا اعطای تســهیلات به پرســنل شــرکت های 
زیرمجموعــه هلدینگ بــزرگ پتروشــیمی خلیج فارس بــا افتخار 
همواره در خدمت توسعه صنعت استراتژیک پتروشیمی کشور بوده 

و هستیم.
علی عسگری، مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس سابقه 
همکاری این شــرکت بــا بانک تجارت را بیانگــر رابطه ای راهبردی 
دانست و گفت: تعامل صمیمانه بانک تجارت و شرکت های هلدینگ 
پتروشیمی خلیج فارس همواره کارگشا بوده و امیدواریم همان طور 

که در گذشــته شــاهد همکاری موفق بین دو مجموعه بوده ایم، در 
آینده نیز این روابط گسترده تر و تهاجمی تر از قبل ادامه یابد.

وی بــا بیان اینکه افزایش ســودآوری و توســعه حجم فرآوری 
محصولات پتروشــیمی از طریق تکمیل زنجیره تولید از برنامه های 
آتی هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس به شمار می رود، افزود: برای 
این منظور تکمیل پروژه های ناتمام و پیگیری طرح های میان دســتی 
با نگاه ملی در راســتای تولید ثــروت و ارزش آفرینی از طریق جلب 

مشارکت های مردمی و تأسیس صندوق های سرمایه گذاری، در کنار 
همکاری بیشتر با بانک ها در دستور کار این هلدینگ خواهد بود.

شــریفیان، معاون مدیرعامل بانک تجارت در امور راهبری بازار و 
توســعه کسب وکار نیز با اشاره به تاریخچه همکاری بانک تجارت با 
وزارت نفت و صنعت پتروشــیمی گفت: از زمان احداث ســاختمان 
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس تا امروز شــعبه بانک تجارت در 
طبقــه همکف این مجموعه فعال بــوده و ارتباط ما با این هلدینگ 
همواره یک رابطه اســتراتژیک شــراکت اســت و به عنوان مشــاور 
بانکی و مالی در بســیاری از طرح های توســعه محور شــرکت های 

زیرمجموعه هلدینگ حضور و مشارکت داشته ایم.
اخــذ رتبــه اول بالاترین رتبه فــروش، رتبــه اول بالاترین ارزش 
افزوده، رتبه اول بیشــترین ســودآوری، رتبه اول گروه پتروشیمی از 
جمله دســتاوردهای شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در 
ســال های اخیر به شمار می رود. شــرکت های پتروشیمی بندر امام، 
ارومیه، ایلام، کارون، اروند، شــهید تندگویان، خوزستان، بوعلی سینا، 
نوری و پارس و شــرکت های مبین انرژی خلیج فارس و فجر انرژی 
خلیج فارس از جمله شــرکت های زیرمجموعه هلدینگ پتروشیمی 

خلیج فارس به شمار می روند.

دکتر اخلاقی در دیدار با مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس تأکید کرد

توسعه همکاری بانک تجارت با پتروشیمی خلیج فارس


